

Job Offer



Post-Doctoral Researcher or Senior Researcher



Chair in Online Content Regulation

As part of the Chair on Content Moderation funded by the Île-de-France region, the Cnam (Conservatoire national des arts et métiers) is offering a position for a post-doctoral researcher or a senior researcher for at least 12 months to work on online content regulation.

Project Context:

The position is part of the Cnam's Chair in Humanities and Social Sciences, funded by the Île-de-France region and focused on online content moderation.

In the vast flow of information on the Internet, illegal content, misinformation, and fake news are increasingly circulating. To address these challenges and restore a safe and secure online environment for users, the European legislator has adopted the Digital Services Act. This regulation intends to improve content moderation mechanisms. The Chair aims at supporting this approach, combining both legal and practical perspectives. Legally, it provides analysis to support the implementation of the new regulation, particularly through academic publications. In practice, it tends to support associations' work, notably by creating practical guides. The researcher will contribute to the Chair's work and its outreach.

Profile: This position targets researchers in technology law whose research focuses on the regulation of online platforms. Specifically, you should have:

- **Degree:** Master's degree in law or social sciences with research experience, or a PhD in law or social sciences
- **Skills:**
 - Strong experience in fields related to tech law, online platform regulation, or digital content moderation
 - Knowledge of the European legal frameworks in tech law (Digital Services Act, Artificial Intelligence Regulation, GDPR, etc.)
 - Keen interest in the legal and social issues related to digital rights and fundamental rights
 - Experience in collaborative research projects is an asset
- **Personal attributes:**
 - Excellent writing and communication skills
 - Ability to work independently and put forward new ideas
 - Strong interpersonal skills
- **Languages:** Fluent in French and English

Job Description:

- **Academic Research:**
 - Conduct in-depth research related to the legal framework for online content moderation (national, European, and international regulations)
 - Analyze the tensions between freedom of expression, user protection, and digital platforms strategies
 - Study platforms' liability regime relating to illegal, problematic, or controversial content
 - Write articles related to content moderation and public debate
- **Contribution to the Chair's Project:**
 - Collaborate with the Chair's team to develop legal and policy recommendations on online content moderation
 - Participate in the organization of seminars, conferences, and events
 - Contribute to the Chair's communication strategy
- **Supervision and Participation in the Chair:**
 - Participate in the supervision of junior researchers (interns)
 - Actively engage in team meetings and scientific discussions within the research team and with external partners
 - Interact with the ecosystem on joint projects

Start date: January 2025, or to be agreed upon

Contract type: Fixed-term research contract – Postdoctoral contract

Location: 2 rue Conté, 75003 Paris, at Laboratoire interdisciplinaire pour la sociologie économique (Lise), a joint research unit of CNRS and Cnam. Remote work can be discussed

Duration: 12 months minimum

Salary and benefits: 2.200 - 2.600 euros monthly net salary depending on experience. Additionally, transport allowance and contribution to health insurance costs can be offered

Supervision: Dr. Suzanne Vergnolle, Associate Professor of Law and holder of the Chair

Application deadline: November 18, 2024

How to Apply:

Applications must be submitted in PDF format and include:

- A complete and detailed CV with a list of publications
- A cover letter

PDF documents should be sent to: suzanne.vergnolle@lecnam.net

Keywords: Online content moderation, public debate, associations, victims' support, artificial intelligence, European Union



Offre de poste

Post-doctorat ou Chercheur/Chercheuse senior



Chaire sur la modération des contenus en ligne

Dans le cadre de la chaire sur la modération des contenus financée par la région Île-de-France, le Cnam (Conservatoire national des arts et métiers) propose un poste de chercheur ou chercheuse senior ou post-doctorat d'une durée de 12 mois minimum pour travailler sur la régulation des contenus en ligne.

Contexte du projet : L'offre de poste s'inscrit au sein du Conservatoire national des arts et métiers dans la chaire en Sciences Humaines et sociales financée par la région Île-de-France et orientée autour de la modération des contenus en ligne.

Dans la masse d'informations circulant actuellement sur Internet se trouvent parfois des contenus illicites, des contenus relatifs à de la désinformation, à des fausses nouvelles... Pour endiguer les difficultés liées à ces informations et restaurer un environnement en ligne sûr et respectueux des utilisateurs, le législateur européen a adopté le règlement sur les services numériques lequel vise à améliorer les mécanismes de modération des contenus. C'est dans cette dynamique que la Chaire s'inscrit. Ce projet est fondé sur une double approche : juridique et de terrain. Juridique d'abord, puisqu'il a pour objectif de proposer des analyses pour accompagner la mise en pratique des nouvelles règles, notamment par le biais d'articles universitaires. De terrain ensuite, puisqu'il a pour objectif de contribuer au travail des associations, notamment via l'établissement de guides pratiques. Dans le cadre du poste, le chercheur ou la chercheuse sera amené.e à soutenir les travaux de la chaire et à participer à son rayonnement.

Profil du candidat : Cette offre s'adresse aux chercheurs et chercheuses en droit du numérique dont les travaux s'articulent autour de la régulation des plateformes en ligne. Plus spécifiquement, vous devez avoir :

- Diplôme : Master en droit ou en sciences sociales avec expériences de recherche ou doctorat en droit ou en sciences sociales
- Compétences :
 - Solide expérience dans les domaines liés au droit du numérique, à la régulation des plateformes en ligne, ou à la modération des contenus numériques
 - Connaissance des textes juridiques européens (Digital Services Act, Règlement sur l'intelligence artificielle, RGPD...)
 - Intérêt prononcé pour les enjeux juridiques et sociaux en lien avec le numérique et les droits fondamentaux
 - L'expérience dans des projets de recherche collaboratifs est un atout
- Aptitudes personnelles :
 - Excellentes compétences de rédaction et de communication
 - Capacité à travailler de manière autonome et d'être force de propositions
 - Sens du relationnel
- Langues : Français (courant) Anglais (courant)

Description du poste :

- **Recherche académique :**
 - Mener des recherches approfondies en lien avec l'encadrement juridique relatif à la modération des contenus en ligne (réglementations nationales, européennes, et internationales)
 - Analyser les tensions entre la liberté d'expression, la protection des utilisateurs, et les stratégies des plateformes numériques
 - Étudier les mécanismes de responsabilité juridique des plateformes face aux contenus illicites, problématiques ou controversés
 - Rédiger des articles en lien avec la modération des contenus et le débat public
- **Contribution au projet de la chaire :**
 - Collaborer avec l'équipe de la chaire pour développer des recommandations juridiques et politiques sur la modération des contenus en ligne
 - Participer à l'organisation de séminaires, colloques, et événements
 - Contribuer à la stratégie de communication de la chaire
- **Encadrement et participation à la vie universitaire :**
 - Participer à l'encadrement de jeunes chercheurs (stagiaires)
 - Participer activement aux réunions et aux échanges scientifiques au sein de l'équipe de recherche et avec les tiers
 - Interactions avec l'écosystème régional associatif autour de projets communs

Date de début : 6 janvier 2025 ou à convenir

Type de contrat : CDD - Post-doctorat

Accueil : 2 rue Conté 75003 Paris au sein du Laboratoire interdisciplinaire pour la sociologie économique (Lise), Unité mixte de recherche CNRS et Cnam. Des jours de télétravail peuvent être organisés

Durée : 12 mois minimum

Rémunération et avantages : 2.200 - 2.600 euros net mensuel selon l'expérience. En sus, possibilité d'obtenir une contribution au forfait de transport et une participation aux frais de mutuelle

Encadrement : Dr. Suzanne Vergnolle, maître de conférences en droit et titulaire de la Chaire

Date limite de candidature : 18 novembre 2024

Comment postuler ?

La candidature doit être présentée au format pdf et comprendre :

- Un curriculum vitae complet et détaillé incluant les publications
- Une lettre de motivation

Les documents pdf doivent être envoyés à : suzanne.vergnolle@lecnam.net

Mots-clés : Modération des contenus en ligne, débat public, associations, aides et accompagnement des victimes, intelligence artificielle, Union européenne